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Summary 

The Study objectives: 

The current study seeks to identify the degree of social capital among rural people in the study area 

through: 

1- Determine the level of social capital as well as its components. 

2-  Identifying the variables related to and influencing the degree of social capital of the respondents. 

3- Identifying the most important problems affecting social capital in the region, and proposals to 

overcome them from the perspective of the respondents. 

4- Trying to develop proposals to enhance and activate the values of social capital in the study area. 

Methodology 

This study was conducted in Menoufia Governorate. 

1. Two centers were chosen, taking into account their varying levels of development, namely the Shebin 

El-Kom Center and the Tala Center in accordance with the values of the Human Development Guide 

for Menoufia Governorate 2015.  

2. Two villages were chosen from each center. The choice was the village of Kafr al-Masiliha from the 

Shebin al-Kom Center, which represents the village with a low level of development, as the value of 

the Human Development Index for the village of Kafr al-Masiliha is 0.624, and the village of Manshat 

Bukhatti, which has a high level of development, as the value of the Human Development Index for 

the village of Manshat Bukhatti is 0.624. 0.667. Also, two villages were selected from the Tala Center, 

which is the village of Kafr Al-Alawi, which has a low level of development, as the value of the 

Human Development Index for the village of Kafr Al-Alawi reached 0.632, and the village of Kafr 

Zarqan, which represents the village with a high level of development, as the value of the Human 

Development Index for the village of Kafr Zarqan reached 0.705 (Development Report Humanity for 

Menoufia Governorate, 2015). 

3. The sample was selected in a systematic, random manner. The total size of the sample amounted to 

364 respondents (heads of rural families), including 97 respondents in the village of Kafr Al-Masiliha, 

93 respondents in the village of Manshat Bukhatti, 85 respondents in the village of Kafr Zarqan, and 

89 respondents in the village of Kafr Al-Alawi. 

The field data necessary to achieve the objectives of the study were obtained through a questionnaire 

and personal interviews with the respondents. Several statistical measures and methods were used to 

analyze the data, including percentages, frequency distribution, and some indicators of descriptive 
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statistical analysis such as the arithmetic mean, standard deviation, range, and simple correlation 

coefficient. We also used and analyzed ascending gradient regression using the step-wise method. 

The results: - 

Regarding the relational relationships explaining the variation in levels of social capital, it became 

clear: 

A- The relationship of the study variables to the degree of official participation of the respondents: 

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the degree of official participation of the 

respondents and the following variables: the degree of participation in development projects, the 

degree of openness to the outside world, the degree of motivation for achievement, and the degree of 

community affiliation. 

 It was found that there are three independent variables that affect the degree of formal participation of 

the respondent. The value of the multiple correlation coefficient reached (R = 0.423), and the value of 

the coefficient of determination R2 reached 0.179. This means that the three independent variables 

affect the extent of their combined contribution in explaining the variation occurring in the degree of 

participation. The respondent’s official rating was 17.9%, 12.5% of which was due to age, 4.1% of 

which was due to the leadership position within the village, and 1.3% of which was due to the degree 

of participation in development projects. 

B- The relationship of the study variables to the degree of informal social participation of the 

respondents:  

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the degree of informal social participation of the 

respondents and the following variables: the following: degree of participation in development 

projects, degree of openness to the outside world, degree of motivation for achievement, and degree of 

degree of community belonging. 

 It was found that there are five independent variables that affect the degree of informal social 

participation. The value of the multiple correlation coefficient reached (R = 0.676), and the value of 

the coefficient of determination R2 reached (0.458). This means that the five influential independent 

variables amount to their combined contribution in explaining the variance occurring. In the degree of 

informal social participation, 45.8%, 34.2% of it is due to age, 5.9% of it is due to the degree of 

openness to the outside world, 2.1% of it is due to the degree of communication ability, 2.6% of it is 

due to the level of ambition, and 1% of it is due to satisfaction with Services. 

C- The relationship of the study variables to the degree of communication and information search 

for the respondents: 

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the degree of communication and information-

seeking of the respondents and the following variables: the degree of participation in development 

projects, the degree of openness to the outside world, the degree of motivation for achievement, the 

leadership position within the village, and the degree of Community affiliation. 

 It was found that the seven influential independent variables together amounted to 54.8% of their 

combined contribution to explaining the variation in the degree of communication and information 

search, of which 32.2% was due to the educational status of the respondent, 13.4% of which was due 

to monthly income, and 3.4% of which was due to the degree of participation in development projects. 

2.3% of it is due to the standard of living, 1.7% of it is due to the degree of openness to the outside 

world, 1% of it is due to the degree of community belonging, and 0.8% of it is due to satisfaction with 

services. 
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H- The relationship of the study variables to the level of the social network of the respondents: 

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the size of the social network of the respondents 

and the following variables: the number of educated children, the degree of participation in 

development projects, the degree of openness to the outside world, the degree of motivation for 

achievement, and the degree of leadership status. Within the village, the degree of community 

affiliation. 

 It was found that the ten influential independent variables together amounted to 48.7% of their 

contribution to explaining the variation occurring in the level of the network of social relationships, 

27% of which was due to age, 7.8% of which was due to the educational status of the respondent, 3.5% 

of which was due to the degree of participation in development projects, 3.2% of which To the 

standard of living, 1.3% to the degree of openness to the outside world, 1.2% to the degree of 

communication ability, 1% to the level of ambition, 1.7% to the motivation to achieve, 0.9% to the 

leadership position within the village, 1% to the degree of belonging. Therefore, the statistical 

hypothesis which states that these ten variables affect the level of the network of social relationships 

can be accepted and rejected with respect to the rest of the variables that prove their lack of influence. 

 X-The relationship of the study variables to the degree of trust capital of the respondents: 

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the degree of confidence capital of the respondents 

and the following variables: the number of educated children, the degree of participation in 

development projects, the degree of openness to the outside world, the degree of motivation for 

achievement, and the degree of prestige. Leadership within the village. 

 It was found that the five influential independent variables have a combined contribution to explaining 

the variation in the degree of trust capital of 26.5%, 13.2% of which is due to age, 4.1% of which is the 

educational status of the respondent, 1.9% of which is due to the degree of participation in development 

projects, 1.8% of which to the standard of living, 5.4% of it to the degree of community affiliation. 

D- The relationship of the study variables to the degree of trust and integration with community 

members of the respondents: 

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the degree of trust and integration with community 

members of the respondents and the following variables: educational status of the respondent, degree of 

participation in development projects, standard of living, degree of openness to the outside world, and 

motivation for achievement. 

 It was found that there are six variables that affect the degree of trust and integration with members of 

society. The value of the multiple correlation coefficient reached (R = 0.680), and the value of the 

coefficient of determination R2 reached 0.437. This means that the six independent variables affect the 

extent of their combined contribution in explaining the variation occurring in the degree of Trust and 

integration with members of society 43.7%, 30.2% of which is due to age, 7% of which is due to 

monthly income, 2.7% of which is due to agricultural tenure, 2.5% of which is due to the standard of 

living, 2% of which is due to the degree of openness to the outside world, 1.8% of which is due to the 

degree of communication ability. 

Y- The relationship of the study variables to the degree of trust and integration with community 

service organizations for the respondents: 

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the degree of trust and integration with service 

organizations in the community for the respondents and the following variables: degree of openness to 

the outside world, and satisfaction with services. 
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 It was found that there are five independent variables that affect the degree of trust and integration with 

service organizations in society. The value of the multiple correlation coefficient reached (R = 0.663), 

and the value of the coefficient of determination R2 reached 0.439. This means that the five influential 

independent variables amount to their combined contribution in explaining the variance occurring. In 

the coordination dimension, 44%, 28.6% of which is due to age, 6.7% of it to the level of ambition, 

2.6% of it to the degree of openness to the outside world, 3.1% of it to the degree of community 

affiliation, and 3% of it to satisfaction with services. 

E- The relationship of the study variables to the total degree of social capital of the respondents: 

 The results of the simple Pearson correlation coefficient show that there is a positive significant 

correlation at the probability level of 0.01 between the total degree of social capital of the respondents 

and the following variables: the educational status of the respondent, the agricultural holding in karats, 

the number of educated children, the degree of participation in development projects, the standard of 

living, and the degree Openness to the outside world, degree of communication ability, level of 

ambition, motivation for achievement, leadership position within the village, and degree of community 

affiliation. 

 It was found that the seven influential independent variables contribute together to explain the variation 

in the total degree of social capital of the respondents to 51%, of which 41.5% is due to age, 4.2% to 

the educational status of the respondent, 1.9% to agricultural possession in karats, and 0.8% to the 

degree of participation in Development projects, 0.6% to the standard of living, 1.2% to the level of 

ambition, 0.8% to satisfaction with services. The rest of the percentage is due to other variables that 

were not included in the study and require further research and investigation to identify. 
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 محـددات رأس المــال الإجتمـاعى ببعـض المنـاطــق الريفيــة فى محـافظـــة المنــوفيــة عنوان الرسالة:

 هالة صابر عبد المعطى عمار اسم الباحـث :

 الماجستير فى العلوم الزراعية   الدرجة العلمية:

 الاقتصاد الزراعي القسم العلمى :

 11/9/2024 تاريخ موافقة مجلس الكلية : 

 ، جامعة المنوفيةأستاذ الاجتماع الريفى، بكلية الزراعة ا.د. فؤاد عبد اللطيف سلامة لجنة الإشراف:

 ، جامعة المنوفيةا.د. خالد عبد الفتاح على أستاذ الاجتماع الريفى، بكلية الزراعة 

 فيةكلية الزراعة، جامعة المنو، الريفيالاجتماع  أستاذ محمدا.د. فرحات عبد السيد  

 جامعة المنوفية -الزراعة  كلية–محمود طه حمودة أستاذ الاجتماع الريفى المساعد  ةد. عزيز.م.أ 

 

 الملخص العربى

 أهداف الدراسة

 :تسعى الدراسة الحالية إلى التعرف على درجة رأس المال الاجتماعي لدى الريفيين بمنطقة الدراسة وذلك من خلال

 .وكذلك مكوناتهالاجتماعى  على مستوى رأس المال الوقوف *

 .التعرف على المتغيرات المرتبطة والمؤثرة على درجة رأس المال الاجتماعي للمبحوثين *

 . المبحوثين نظر وجهة من عليها التغلب ومقترحات بالمنطقة،الاجتماعي  المال رأس في المؤثرة المشكلات أهمتحديد  *

 .طقة الدراسةنبم الاجتماعي المال سرا قيم وتفعيل لتعزيز مقترحات وضع محاولة *

 الإجراءات البحثية 
 المنوفية.أجريت هذه الدراسة في محافظة 

وفقا لقيم دليل التنمية تلا وهما مركز شبين الكوم، ومركز  التنمويا مفي اختيارهما تباين مستواه روعيتم اختيار مركزين  -1

 .2015البشرية لمحافظة المنوفية 

فكان الإختيار هو قرية كفر المصيلحة من مركز شببين الكبوم وتم بل القريبة ذات المسبتوى من كل مركز، ن قريتيتم اختيار  -2

، وقريبة منشب ه بخباتى ذات المسبتوى  0.624التنموى المنخفض حيث تبلغ قيمة دليل التنمية البشرية لقرية كفر المصيلحة 

ر قبريتين مبن مركبز تبلا ختيباالا تموأيضا  0.667ة منش ه بخاتى دليل التنمية البشرية لقريقيمة التنموى المرتفع حيث تبلغ 

و  0.632وهى قرية كفر العلوى ذات المستوى التنموى المنخفض حيث بلغت قيمة دليل التنمية البشرية لقرية كفر العلبوى

قريبة كفبر زرقبان قرية كفر زرقان وتم ل القريبة ذات المسبتوى التنمبوى المرتفبع حيبث بلغبت قيمبة دليبل التنميبة البشبرية ل

 (.2015)تقرير التنمية البشرية لمحافظة المنوفية ،  0.705

 97)أرببا  اسسبر الريفيبة( مبنهم مبن مبحبو   364تم اختيار العينة بطريقة عشوائية منتظمة وقد بلغ الحجبم الكلبى للعينبة  -3

يبة كفبر مبحبو  بقر 89رقبان ومبحبو  بقريبة كفبر ز 85 ،اتىمبحو  بقرية منش ة بخ 93مبحو  بقرية كفر المصيلحة و

 .العلوي

وتببم الحصببول علببى البيانببات الميدانيببة اللازمببة لتحقيببق أهببداف الدراسببة عببن طريببق الاسببتبيان بالمقابلببة الشخصببية مببع 

 ،التكببراريالمبحوثببات، وتببم اسببتخدام عببدة مقبباييا وأسبباليب احصببائية فببي تحليببل البيانببات مببن بينهببا النسببب الم ويببة والتوزيببع 

، ومعامببل الارتببباط والمببدى، المعيبباريحصببائى الوصببفى م ببل المتوسببى الحسببابى والانحببراف التحليببل الا وبعببض مؤشببرات

 .Zعبن اسبتخدام البدرجات المعياريبة  هذا فضلا ،Step-wiseوتحليل الانحدار المتدرج الصاعد بطريقة ، كما استخدامالبسيى

Scores  ،T. Scores ومعامل ألفا كرونباخ. 
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 لنتائج ا

 اتضح:ت الإرتباطية وتفسير التباين في مستويات رأس المال الاجتماعي فقد بالعلاقا فيما يختص

 :ينالمشاركة الرسمية للمبحوثدرجة بعلاقة متغيرات الدراسة  -أ

 ببين 0,01 الاحتمباليموجببة عنبد المسبتوى ارتباطيه معنويبة توضح نتائج معامل الارتباط البسيى لبيرسون، وجود علاقة 

الانفتاح علبى العبالم ودرجة  ،درجة المشاركة في المشروعات التنموية: والمتغيرات التالية للمبحوثينرسمية المشاركة الدرجة 

 .درجة الإنتماء المجتمعي، والدافعية للإنجاز، ودرجة الخارجي

باط المتعبدد ، وقد بلغت قيمة معامل الارتدرجة المشاركة الرسمية للمبحو تبين أن هناك ثلاثة متغيرات مستقلة تؤثر على 

(0.423  =R  وقيمة معامبل التحديبد ، )R2  وهبذا يعنبى أن المتغيبرات المسبتقلة ال لاثبة المبؤثرة تبلبغ نسببة  0.179قبد بلغبت

، العمبرمنهبا للبى  %12.5يرجبع  %17.9درجة المشاركة الرسمية للمبحو  مساهمتها مجتمعه في تفسير التباين الحاد  في 

 .درجة المشاركة في المشروعات التنمويةمنها للى  %1.3، و ية داخل القريةالمكانة القيادمنها للى  4.1%

 للمبحوثين: المشاركة الاجتماعية غير الرسميةبدرجة علاقة متغيرات الدراسة  -ب

 ببين 0,01 الاحتمبالي موجببة عنبد المسبتوىارتباطيه معنويبة توضح نتائج معامل الارتباط البسيى لبيرسون، وجود علاقة 

، درجبة المشباركة فبي المشبروعات التنمويبة :التاليبةوالمتغيبرات التاليبة: للمبحبوثين  اركة الاجتماعية غير الرسبميةمشالدرجة 

 .المجتمعي الانتماءدرجة ، ودرجة الدافعية للإنجاز، ودرجة درجة الانفتاح على العالم الخارجي

، وقد بلغت قيمة معامل الارتبباط عية غير الرسميةالمشاركة الاجتماتبين أن هناك خما متغيرات مستقلة تؤثر على درجة 

( وهبذا يعنبى أن المتغيبرات المسبتقلة الخمسبة المبؤثرة 0.458قبد بلغبت ) R2( ، وقيمة معامل التحديبد  R=  0.676المتعدد )

 %34.2يرجبع  %45.8درجة المشاركة الاجتماعيبة غيبر الرسبمية تبلغ نسبة مساهمتها مجتمعه في تفسير التباين الحاد  في 

 %2.6، و درجة القبدرة الاتصباليةمنها للى  %2.1، و درجة الانفتاح على العالم الخارجيمنها للى  %5.9، و السنللى منها 

 .الرضا عن الخدماتمنها للى  %1، و مستوى الطموحمنها للى 

 للمبحوثين: الاتصال والبحث عن المعلوماتبدرجة علاقة متغيرات الدراسة -ج

 ببين 0,01 الاحتمباليموجببة عنبد المسبتوى ارتباطيه معنويبة يى لبيرسون، وجود علاقة ل الارتباط البستوضح نتائج معام

، ودرجببة درجبة المشبباركة فبي المشببروعات التنمويبة :والمتغيبرات التاليببة للمبحببوثين الاتصببال والبحبث عببن المعلومباتدرجبة 

 .الإنتماء المجتمعي، ودرجة قيادية داخل القريةنة الالمكا، والدافعية للإنجاز، ودرجة الانفتاح على العالم الخارجي

درجبة الاتصبال تبين أن المتغيرات المسبتقلة السببعة المبؤثرة تبلبغ نسببة مسباهمتها مجتمعبه فبي تفسبير التبباين الحباد  فبي 

 الببدخلمنهببا يرجببع للببى  %13.4، الحالببة التعليميببة للمبحببو منهببا للببى  %32.2، يرجببع %54.8 والبحببث عببن المعلومببات

منهبا  %1.7، مستوى المعيشبةيرجع منها للى  %2.3، درجة المشاركة في المشروعات التنمويةمنها للى  %3.4، و الشهري

 .الرضا عن الخدماتمنها للى  %0.8، درجة الإنتماء المجتمعيمنها للى  %1، درجة الانفتاح على العالم الخارجيللى 

 للمبحوثين:ت الاجتماعية علاقة متغيرات الدراسة بمستوى شبكة العلاقا -ح

ببين  0,01 الاحتمباليموجببة عنبد المسبتوى ارتباطيه معنويبة توضح نتائج معامل الارتباط البسيى لبيرسون، وجود علاقة 

المشبباركة فببي المشببروعات ، ودرجببة والمتغيببرات التاليببة: عببدد اسبنبباء المتعلمببين حجببم شبببكة العلاقببات الاجتماعيببة للمبحببوثين

 الانتمباءدرجبة  ،المكانة القيادية داخبل القريبةودرجة  ،الدافعية للإنجاز، ودرجة تاح على العالم الخارجيالانفدرجة ، والتنموية

 .المجتمعي
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فببي مسببتوى شبببكة تبببين أن المتغيببرات المسببتقلة العشببرة المببؤثرة تبلببغ نسبببة مسبباهمتها مجتمعببه فببي تفسببير التببباين الحبباد  

منهبا للبى  %3.5، الحالبة التعليميبة للمبحبو منها للبى  %7.8،  العمـرمنها للى  %27، يرجع  %48.7 العلاقات الاجتماعية

درجببة الانفتباح علبى العببالم منهبا للبى  %1.3، مسبتوى المعيشببةمنهببا للبى  %3.2، درجبة المشباركة فببي المشبروعات التنمويبة

 %0.9،  الدافعيبة للإنجبازى للب %1.7، مسبتوى الطمبوحمنهبا للبى  %1، القبدرة الاتصباليةمنها للى درجة  %1.2، الخارجي

التبالى يمكبن قببول الفبرح الاحصبائى البذى ،وبدرجبة الإنتمباء المجتمعيمنهبا للبى  %1، المكانة القيادية داخل القريةمنها للى 

ينص على أن هذه المتغيرات العشر تؤثر في مستوى شبكة العلاقات الاجتماعيبة ورفضبه بالنسببة لبباقى المتغيبرات التبي ت ببت 

 يرها .عدم ت ث

 بدرجة رأس مال الثقة للمبحوثين:علاقة متغيرات الدراسة  -خ

ببين  0,01 الاحتمباليموجببة عنبد المسبتوى ارتباطيه معنويبة توضح نتائج معامل الارتباط البسيى لبيرسون، وجود علاقة 

ركة فببي المشببروعات المشببادرجببة  ،والمتغيببرات التاليببة: عببدد اسبنبباء المتعلمببين للمبحببوثيندرجببة رأس مببال ال قببة للمبحببوثين 

 .المكانة القيادية داخل القريةودرجة  ،الدافعية للإنجاز، درجة درجة الانفتاح على العالم الخارجي ،التنموية

تبين أن المتغيرات المستقلة الخمسة المؤثرة تبلغ نسبة مساهمتها مجتمعه في تفسير التبباين الحباد  فبي درجبة درجبة رأس 

المشباركة منها للى درجة  %1.9، الحالة التعليمية للمبحو منها  %4.1، العمـرنها للى م %13.2، يرجع %26.5مال ال قة 

 .درجة الإنتماء المجتمعيمنها للى  %5.4، مستوى المعيشةمنها للى  %1.8، في المشروعات التنموية

 :للمبحوثين ة والتكامل مع أفراد المجتمعــالثقبدرجة علاقة متغيرات الدراسة  -د

ببين  0,01 الاحتمباليموجببة عنبد المسبتوى ارتباطيه معنويبة تائج معامل الارتباط البسيى لبيرسون، وجود علاقة ح نتوض

درجببة المشبباركة فببي ، والمتغيببرات التاليببة: الحالببة التعليميببة للمبحببو  للمبحببوثين ة والتكامببل مببع أفببراد المجتمببعـببـدرجببة ال ق

 .الدافعية للإنجاز، تاح على العالم الخارجيالانفدرجة ، مستوى المعيشةو ،المشروعات التنموية

، وقبد بلغبت قيمبة معامبل الارتبباط المتعبدد  ة والتكامل مع أفراد المجتمعــال قتبين أن هناك ستة متغيرات تؤثر على درجة 

(0.680  =R  وقيمببة معامببل التحديببد ، )R2  تبلببغ نسبببة  وهببذا يعنببى أن المتغيببرات المسببتقلة السببتة المببؤثرة 0.437قببد بلغببت

منهبا للبى  %30.2يرجبع  %43.7 ة والتكامل مبع أفبراد المجتمبعــال قحاد  في ودرجة مساهمتها مجتمعه في تفسير التباين ال

درجبة منهبا للبى  %2 مسبتوى المعيشبةمنهبا للبى  %2.5، الحيازة الزراعيةمنها للى  %2.7، الدخل الشهريللى  %7،  السن

 .تصاليةدرجة القدرة الامنها للى  %1.8،  الانفتاح على العالم الخارجي

 بدرجة الثقة والتكامل مع المنظمات الخدمية بالمجتمع للمبحوثين:علاقة متغيرات الدراسة  -ذ

ببين  0,01 الاحتمباليموجببة عنبد المسبتوى ارتباطيه معنويبة توضح نتائج معامل الارتباط البسيى لبيرسون، وجود علاقة 

، والمتغيببرات التاليببة: درجببة الانفتباح علببى العببالم الخببارجي مبحبوثينمببات الخدميببة بببالمجتمع للال قببة والتكامببل مبع المنظدرجبة 

 .الرضا عن الخدماتو

تبين أن هناك خمسة متغيرات مستقلة تبؤثر علبى درجبة ال قبة والتكامبل مبع المنظمبات الخدميبة ببالمجتمع، وقبد بلغبت قيمبة 

وهببذا يعنببى أن المتغيببرات المسببتقلة  0.439قببد بلغببت  R2امببل التحديببد ( ، وقيمببة مع R=  0.663معامببل الارتببباط المتعببدد )

،  السبنمنهبا للبى  %28.6يرجع  %44الخمسة المؤثرة تبلغ نسبة مساهمتها مجتمعه في تفسير التباين الحاد  في بعد التنسيق 

درجبة الإنتمباء نهبا للبى م %3.1، و درجبة الانفتباح علبى العبالم الخبارجيمنها للى  %2.6، مستوى الطموحمنها للى  6.7%

 .الرضا عن الخدماتمنها للى  %3،  المجتمعي



 

 

 

 
 

Hala Saber Abdel-Moty Amar 

282 

 

 بالدرجة الكلية لرأس المال الاجتماعي للمبحوثين:الدراسة  علاقة متغيرات -ه

ببين  0,01 الاحتمباليموجببة عنبد المسبتوى ارتباطيه معنويبة توضح نتائج معامل الارتباط البسيى لبيرسون، وجود علاقة 

، الحيبازة الزراعيبة ببالقيراطو ،والمتغيبرات التاليبة: الحالبة التعليميبة للمبحبو  الاجتمباعي للمبحبوثينأس المال الكلية لردرجة 

 ،الانفتاح على العبالم الخبارجي، ودرجة مستوى المعيشة، ودرجة المشاركة في المشروعات التنموية، وعدد اسبناء المتعلمينو

 .درجة الإنتماء المجتمعي ،المكانة القيادية داخل القرية ،دافعية للإنجازلاو ،مستوى الطموح ،درجة القدرة الاتصاليةو

المؤثرة تبلغ نسبة مساهمتها مجتمعه في تفسير التبباين الحباد  فبي الدرجبة الكليبة لبرأس  السبعأن المتغيرات المستقلة تبين 

الحيازة للى  %1.9، عليمية للمبحو ة التالحالللى  %4.2، العمـرمنها للى  %41.5يرجع  %51المال الاجتماعي للمبحوثين 

مسبتوى للبى  %1.2، مسبتوى المعيشبةللبى  %0.6، درجة المشاركة في المشروعات التنمويةللى  %0.8، الزراعية بالقيراط

ا باقي النسبة ترجع للى متغيرات أخرى لبم تتضبمنها الدراسبة وتحتباج للبى مزيبد . أمالرضا عن الخدماتللى  %0.8، الطموح

 حث والتقصي للتعرف عليها.من الب

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


